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1) Eventuelle bemærkninger til dagsordenen 
Der var ingen bemærkninger til dagsordenen. 
 

2) Godkendelse af referat af møde nr. 44, tirsdag den 17. september   
Referatet blev godkendt. 
 

3) Temadrøftelse: ”DTU’s særlige model for uddannelse, herunder tilpasning til den nye SU-
følgelovgivning” 
Bilag AR-536 
Dekan Martin Vigild og Studiechef Jørgen Jensen deltog i drøftelsen. 
 
Studentermedlemmerne af Rådet (Line Steiness Dejnbjerg Jensen, Bjarne Bach og Andreas Mo-
esgaard Christiansen) indledte med et oplæg, der løbende blev drøftet af AR. Først blev kende-
tegnene for DTU’s studiestruktur fremhævet: 
• De studerendes valgfrihed til at forme uddannelse efter egne interesser 
• Fast blok struktur (som studerende kender man sine eksamensdatoer før semesteret star-

ter) 
• Nemt studieskift mellem retninger 
• 13+3-ugers struktur giver gode projektmuligheder 
Det er bl.a. disse kendetegn, som de studerende ønsker at holder fast i, når fremdriftsreformen 
skal implementeres på DTU. 
 
Herefter tog oplægget og drøftelsen udgangspunkt i ”Notat af 13.09.13: opfølgning fra mødet den 
6. september 2013 fra Styrelsen for Universiteter og Internationalisering”, hvor der nævnes 8 te-
maer.  
Tema 1. Tilmelding til fag og prøver hvert studieår svarende til 60 ECTS-point eller hvert halve 

studieår svarende til 30 ECTS-point 
Det er særligt dette krav, som det forudses, vil påvirke de studerende mest på DTU og derved 
også studiemiljøet. Fx er mange af DTU’s innovationsprojekter som BlueDot-projekterne dre-
vet af studerende, der vælger disse ekstracurriculære aktiviteter for at få kompetencer og op-
levelser, som de ikke nødvendigvis vil kunne opnå blot ved at følge undervisningen på DTU. 
Den studenterpolitiske aktivitet og introforløbet på DTU, er også båret af denne frivillige ar-
bejdsindsats fra de studerende. 
AR så forskellige muligheder for, at de studerende på DTU kan leve op til kravet om at tage 
30 ECTS-point per semester i gennemsnit. For det første skal der være bedre muligheder for 
at tage reeksamen, hvis man er dumpet i første omgang. Et ekstra tre-ugersforløb i august 
kan fx også være en mulighed. For det andet kan der også lægges op til, at de stærke elever 
tager 30 ECTS-point i 13-ugers perioden. Herved kan de studerende ”sætte point i banken”, 
som senere i studieforløbet, kan give dem mulighed for at deltage i ekstracurriculære aktivite-
ter m.v.  
Tema 2. Justering af førsteårsprøven på bacheloruddannelsen 
Hvis der indføres førsteårsprøve på DTU, er det vigtigt, at være opmærksom på, hvor mange 
ECTS-point, som det vil blive påkravet, at de studerende har bestået for at kunne fortsætte 
deres studier på DTU. Det vil fx ikke være formålstjenstligt, hvis man som studerende mister 
sin studieplads på DTU, hvis man blot dumper MAT 1. 
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Tema 3. Mulighed for indførelse af studiestartsprøve 
En studiestartsprøve vil kunne være en prøve i begyndelsen af 1. semester, hvor de nye stu-
derende skal vise, at de er egnet til uddannelsen. Jørgen Jensen supplerede med at nævne, 
at en studiestartsprøve også kan benyttes til at få de studerende som aldrig møder op på stu-
diet meldt ud hurtigst muligt.  
Tema 4. Bedre merit ved studieophold 
Som udgangspunkt er de studerende i AR positive overfor dette koncept med det forbehold, at 
det ikke må føre til, at der bliver givet automatisk merit for fag, som ikke svarer til det påkræ-
vede niveau på DTU. 
Tema 5. Bedre merit ved studieskift 
Denne mulighed, ser de studerende som problematisk i forhold til DTU’s nuværende gode mu-
lighed for studieskift, da en studerende der vælger at skifte retning, skal have merit for de fag 
han/hun allerede har taget. Dette vil betyde, at hvis en studerende skifter retning fra fx Elektro 
til BioTek kan han/hun risikere, at være tvunget til at få merit for elektrofag, og derved ikke 
kunne blive så specialiseret på BioTek som er ønskværdigt. 
Tema 6. Afskaffelse af supplering mellem bachelor- og kandidatuddannelse 
Den studerende kan ikke længere tage et suppleringssemester mellem bacheloren og kandi-
daten, men vil kunne supplere med op til 15 ECTS-point samtidig med at han/hun tager 30 
ECTS-point på første semester af kandidaten. Det er vurderingen fra Jørgen Jensen, at denne 
stramning vil ramme ganske få af DTU’s studerende. 
Tema 7. Mere fleksibilitet mellem bachelor- og kandidatuddannelser 
Denne mulighed ses som en god fleksibilitet i studiet, og vil betyde, at studerende der fx blot 
mangler 5 ECTS-point på bacheloruddannelsen, vil kunne tage disse point i samme semester 
som han/hun begynder at tage fag på kandidatuddannelsen. 
Tema 8. Mulighed for vinteroptag 
Et ekstra årligt optag på DTU, skal holdes op imod de øgede udgifter et sådan tiltag vil medfø-
re. 
 
G-dekanen tilføjede, at en måde, at forkorte den gennemsnitlige studietid på DTU uden det 
har faglige konsekvenser, kan være, at finde de aktiviteter der har udviklet sig til traditioner, 
som ikke er nødvendige. Fx er der mange studerende der holder nogle ugers ferie i begyndel-
sen af deres specialsemester, inden de påbegynder specialeskrivningen. Det har fået den 
konsekvens, at mange af DTU’ studerende først bliver kandidater efter sommerferien. Hvis 
DTU’s studerende i stedet begynder deres specialsemester 2. januar, vil den gennemsnitlige 
studietid kunne sænkes med 1,2 måneder – halvdelen af kravet fra Undervisningsministeriet 
til DTU.     
 
Rektor afsluttede drøftelsen med at understrege, at alle de studerende der bliver optaget på 
DTU skal vi forsøge at få gennem studiet med bedst mulige resultat. Rektor takkede for drøf-
telsen i AR og inviterede til en fortsat åben dialog. Alle idéer fra studerende og ansatte til 
hvordan vi på DTU kan overholde lovgivernes krav om at forkorte den gennemsnitlige studie-
tid, uden at det i for høj grad kommer til at påvirke den gode studiestruktur på DTU, er meget 
velkomne. 
 

4) DTU’s budget 2014 
*Bilag AR-558 
Universitetsdirektør Claus Nielsen indledte med en gennemgang af DTU’s budget 2014. 
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Udover selve budgetdelen indeholder budget 2014 en overordnet handlingsplan, som kort 
præsenterer en række særlige indsatsområder inden for universitets fire aktivitetsområder: 
uddannelse, forskning, forskningsbaseret rådgivning og innovation. Derudover indeholder 
budgettet planlagte aktiviteter inden for personale og personaleudvikling; økonomi og økono-
mistyring; IT og kommunikation samt en opdateret investerings- og moderniseringsplan.  
 
Universitetsdirektøren lagde vægt på, at DTU har et fornuftigt budget med et begrænset over-
skud. Der er dog en række finansieringsområder, som universitetet skal være opmærksomme 
på i de kommende år: 
• Budgettets forudsætning er forslag til finanslov 2014, som bl.a. giver en 3-årige budget-

ramme for basisforskningsmidlerne. Midlerne vil have samme niveau i både 2014, 2015 
og 2016, hvilket de facto medfører en besparelse på midlerne. 

• I perioden 2013-2017, vil STÅ-satserne falde med godt 8 %, hvilket betyder, at universite-
terne må effektivisere undervisningen.   

• En stor del af DTU indkomst kommer fra eksterne forskningsmidler. Der er i 2013 konsta-
teret et mindre hjemtag af disse forskningsmidler end forventet. I 2014 og frem skal der 
derfor være øget fokus på at hjemtage eksterne midler til forskning. Det er direktionens 
vurdering, at der i de kommende år kommer gode muligheder for at søge ekstern finansie-
ring. Bl.a. gennem Danmarks Innovationsfond, EU’s Horizon 2020-program samt private 
virksomheder og fonde. 

 
Investeringer i forskningsinfrastruktur vil ske med udgangspunkt i DTU’s hvidbog for infra-
struktur. Investeringer i moderne infrastruktur ses som en konkurrencefordel og vil blive 
igangsat, når der enten er eksterne bevillinger, og/eller når direktionen kan finde midler i bud-
gettet. 
 
Budgettet blev herefter drøftet i AR. Bl.a. blev private fondes politik om ikke at give overhead 
drøftet. Når de private fonde ikke giver bevillinger til overhead, bliver universitetets basismid-
ler sat under pres. Direktionen er i løbende kontakt med de private danske fonde om proble-
matikken, og opfordre alle på DTU, der er i kontakt med fondene, om at gøre det samme. 
 

5) Professorstillinger – udtalelse om opslag / Fortroligt 
 

6) Professorstillinger – orientering om bedømmelsesudvalg - Personsager / Fortroligt 
 

7) Adjungerede Professorer/lektorer / Fortroligt 
 

8) Doktorsager - Personsager/Fortroligt  
 

9) Æresdoktor 2014 - Personsager/Fortroligt 
 

10) Udnævnelse af medlem til bestyrelsen for G. A. Hagemanns Kollegiums fond 
Bilag AR-555  
AR godkendte indstillingen og udnævnte Ann Hasselbalch til medlem af bestyrelsen for G. A. 
Hagemanns Kollegium. 

 



 

5 

 
11) Rektors generelle orientering om aktuelle sager 

Rektor orienterede bl.a. om: 
- DTU’s høringssvar vedr. Lov om Danmarks Innovationsfond 
- Bestyrelsens møde den 20. september 
- Bestyrelsens kommende møde den 6. december 

  
12)   Meddelelser 

a) Nye professorer (der er udnævnt siden sidste møde) 
* Bilag AR-556 
 

Institut Stilling Ansat 
DTU Fotonik Professor (MSA) in Programmable Phase 

Optics 
Jesper Glückstad  

DTU Fotonik Professor in Multi-core, Multi-mode Fiber 
Communication 

Toshio Morioka  

DTU Fysik Professor i Plasma Physics and Fusion 
Energy 

Volker Naulin 
 

DTU Management Engi-
neering 

Professor (MSO) i Applied Econometrics 
and Energy Demand Modeling 

Frits Møller Andersen og 
Henrik Klinge Jacobsen 

DTU Space Professor (MSA) i Geodesy Per Knudsen 
DTU Space Professor (MSA) i Geodynamics Rene Forsberg 

 
 
 

b) Kommende møder 
- Tirsdag den 25. februar kl. 12-15 
- Tirsdag den 27. maj kl. 12-15 
- Tirsdag den 16. september kl. 12-15 
- Tirsdag den 25. november kl. 12-15 

 
13) Eventuelt 

Bilag AR-557 
a) Ved et tidligere møde, har AR efterspurgt en sammenligning mellem DTU’s studeren-

des adgangsgivende karakter i matematik (Mat A) og deres karakter i MAT 1 på DTU. 
Et sådant notat blev delt rundt til rådets medlemmer. 
 

b) Det blev besluttet, at temadrøftelsen den 26. februar 2014 skal være ”VIP-
stillingsstruktur på DTU” 

 
 

 
 

 


